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يک نماينده مجلس عنوان کرد

 دستكاري مصوبه كميسيون تلفيق
برای ادامه پرداخت های نجومی 

عضو کميس�يون تلفيق بودج�ه س�ال 99 در نام�ه اي خطاب به 
رئيس مجلس خواستار تش�كيل گروه حقيقت ياب براي بررسي 
تغيي�ر پيش آم�ده در مت�ن مصوبه کميس�يون تلفي�ق در مورد 
لايحه بودجه س�ال 99 هنگام ارس�ال به ش�وراي نگهبان ش�د. 
به گزارش فارس، حسينعلي حاجي دليگاني نماينده مردم شاهين شهر در 
مجلس در نامه اي خطاب به علي لاريجاني رئيس مجلس شوراي اسلامي 
خواستار تشكيل گروه حقيقت ياب براي تغيير پيش آمده در متن مصوبه 
كميسيون تلفيق درباره لايحه بودجه سال 99 هنگام ارسال به شوراي 
نگهبان شد. عضو كميسيون تلفيق بودجه سال 99 در گفت و گو با فارس 
گفت: در متن مصوبه كميسيون تلفيق در بند 3 تبصره 21 لايحه بودجه 
سال 99 آمده است كه »از ابتداي خردادماه سال 1399 هرگونه پرداخت 
مستقيم و مستمر و غيرمستمر به كليه كاركنان دستگاه هاي اجرايي از 
محل اعتبارات هزينه اي و از منابع عمومي و اختصاصي صرفاً پس از ثبت 
اطلاعات آنان در سامانه كارمند ايران، از اعتبارات تخصيص يافته يا درآمد 
اختصاصي محقق شده دستگاه اجرايي ذي ربط توسط خزانه داري كل 
كشور به ذي نفع نهايي انجام مي شود. درج اين اطلاعات هيچ گونه حقي 

براي استخدام و به كارگيري اشخاص ايجاد نمي كند.«
وي افزود: عبارت »غيرمستمر« در اين متن هنگام ارسال متن مصوبه 
كميسيون تلفيق به ش��وراي نگهبان حذف شده كه اين اقدام در واقع 

منفذي براي استمرار در پرداخت حقوق هاي نجومي است. 
........................................................................................................................

 دولت براي جاماندگان سهام عدالت
تدبير كند

وزارت کار براي اف�رادي از دهک هاي 
پايين جامعه که نتوانس�ته اند س�هام 
عدالت دريافت کنند، فايل جداگانه اي 
باز کرده، آنها را شناسايي و تلاش کند 
تا به طريق�ي به اين اف�راد کمک کند. 
به گزارش خانه ملت، مسعود پزشكيان 
نايب رئيس اول مجلس شوراي اسلامي 
با اش��اره به اينكه برخي از دهك هاي پايين جامعه نتوانسته اند سهام 
عدالت دريافت كنند، گفت: وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي بايد 
براي اين افراد، يك فايل جداگانه اي باز كرده آنها را شناسايي و تلاش 
كند تا به طريقي به اين افراد كمك كند. سهامي كه در گذشته به افراد 
داده شده را نمي توان اكنون به اشخاصي كه نتوانسته اند سهام عدالت 
دريافت كنند، ارائه كرد. وي با تأكيد بر اينكه روندي كه دولت در بحث 
آزادس��ازي س��هام عدالت آغاز كرده قابل قدرداني است، اظهار كرد: 
دولت پيش از اين سودهايي را در ازاي سهام عدالت پرداخت مي كرد و 
اكنون هم با آزادسازي اين سهام، مديريت آن را به مردم واگذار مي كند 

كه بسيار اقدام خوبي است. 
پزش��كيان بيان كرد: دولت باي��د براي آن ع��ده اي كه ب��ه هر دليل 
نتوانسته اند ثبت نام كنند، راه حل جديدي بينديشد. وي با بيان اينكه 
در فرصت باقي مانده از دور دهم مجلس بعيد اس��ت بتوان اقدامي در 
جهت سهامدار شدن اقشار پايين جامعه انجام داد، گفت: در دور بعدي 
مجلس شوراي اسلامي مي توان فكري براي اين افراد كرد تا به طريقي 

از سهام عدالت بهره مند شوند. 
........................................................................................................................

تخلف هيئت رئيسه مجلس در عدم قرائت 
گزارش تفحص از قاچاق كالا و ارز

اقدام هيئت رئيس�ه در ع�دم قرائت گ�زارش تحقي�ق و تفحص 
از قاچ�اق کالا و ارز ص�د درص�د برخ�لاف آيي�ن نام�ه اس�ت 
و انتظ�ار داري�م در يك�ي دو هفت�ه آين�ده اي�ن گ�زارش براي 
قرائ�ت در دس�تور کار جلس�ات علن�ي مجل�س ق�رار گي�رد. 
محمدعلي پورمختار نماين��ده مردم به��ار و كبودرآهنگ در مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با فارس، گفت: گزارش تحقيق و تفحص از 
قاچاق كالا و ارز سه سال است كه به هيئت رئيسه ارسال شده اما قرائت 
نمي شود. وي افزود: گزارش تحقيق و تفحص از قاچاق كالا و ارز وقتي 
به هيئت رئيسه ارسال مي ش��ود طبق آيين نامه بايد در صحن قرائت 
شود و اين اقدام هيئت رئيسه در عدم قرائت گزارش تحقيق و تفحص از 

قاچاق كالا و ارز صد درصد برخلاف آيين نامه است. 
عضو كميس��يون قضايي مجلس اظهار داش��ت: يك��ي از اهداف مهم 
گزارش هاي تحقيق و تفحص اطلاع مردم از كم و كيف اين كار است و 
ما انتظار داريم هيئت رئيسه در يكي دو هفته آينده اين گزارش را           در 
دستور كار صحن قرار دهد، گزارش قرائت شده و در مواردي كه تخلف 
صورت گرفته موضوع به قوه قضائيه ارجاع شود. پورمختار خاطرنشان 
كرد: هر طرح تحقي��ق و تفحصي با رأي اكثر نماين��دگان در صحن و 
موافقت آنها كليد مي خورد، پس اين گزارش در واقع با رأي واثق و مورد 

حمايت اكثريت نمايندگان همراه است.
........................................................................................................................

بازديد دريادار خانزادي از پروژه هاي 
سازمان صنايع دريايي وزارت دفاع 

فرمانده ني�روي درياي�ي ارت�ش از پروژه ه�اي در دس�ت اقدام 
س�ازمان صنايع دريايي وزارت دفاع در بندرعب�اس بازديد کرد. 
به گزارش فارس، امير دريادار حسين خانزادي فرمانده نيروي دريايي 
ارتش به همراه امير دريادار امير رستگاري رئيس سازمان صنايع دريايي 
وزارت دفاع از پروژه هاي در دست اقدام سازمان صنايع دريايي وزارت 

دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح در بندر عباس بازديد كرد. 
دريادار خانزادي در جريان اين بازديد ضمن تقدير و تشكراز زحمات 
كاركنان س��ازمان صنايع دريايي وزارت دفاع با اش��اره به تخصص و 
توانمندي هاي مجموعه س��ازمان صنايع دريايي وزارت دفاع در تمام 
بخش هاي تخصصي س��اخت و تعمير يگان هاي درياي��ي گفت: اين 
مجموعه صنعتي نظام��ي، قلب تپنده صنعت دريايي نظامي كش��ور 
محسوب مي شود كه در پيشبرد اهداف كلان و راهبردي كشور نقش 

محوري داشته است. 
........................................................................................................................

اعضاي شوراي موقت مركزي فراكسيون 
نيروهاي انقلاب در استان تهران انتخاب شدند  
نيروه�اي  فراکس�يون  مرک�زي  موق�ت  اعض�اي ش�وراي 
انق�لاب مجل�س يازده�م در اس�تان ته�ران انتخ�اب ش�دند. 
به گزارش فارس، اعضاي ش��وراي موقت مركزي فراكسيون نيروهاي 

انقلاب مجلس يازدهم از استان تهران انتخاب شدند. 
بر اس��اس پيگيري هاي فارس، در جريان اين انتخ��اب كه به صورت 
راي گيري انجام شده، حجت الاسلام س��يدرضا تقوي، حجت الاسلام 
مرتضي آقاتهراني، الياس نادران، محسن پيرهادي، مجتبي رضاخواه و 
احمد نادري شش عضوي هستند كه از استان تهران در شوراي مركزي 
اين فراكسيون حضور دارند. همچنين مقرر ش��ده كساني مي توانند 
نامزد عضويت در ش��وراي مركزي اين فراكس��يون ش��وند كه قصد 
نامزدي براي رياست مجلس نداشته باشند و بر همين اساس برخي از 
 شخصيت هاي بارز كه از استان هاي مختلف توفيق ورود به مجلس را 
داشته اند و اكنون قصد رياست مجلس دارند، امكان نمايندگي استان 

خود در اين فراكسيون را نخواهند داشت.

پژمانفر: 
ديپلماسي اقتصادي دولت ضعيف است

عضو فراکس�يون نماين�دگان ولايي 
مجلس گفت: عملكرد دولت در زمينه 
ديپلماس�ي اقتصادي تاکنون کارآمد 
نبوده و بايد ارتباط با کشورهاي همسو 
را در دس�تور کار خ�ود ق�رار ده�د. 

حجت الاسلام 
نصرالله پژمانفر 
در گفت وگو با مهر، با بيان اينكه توليد بستري 
اس��ت كه براي رونق آن بايد جوانب مختلف 
در نظر گرفته شود، اظهار داشت: براي اينكه 
شعار سال يعني »جهش توليد« تحقق يابد 

و عملياتي شود، بايد سياس��ت هايي در اين راستا از سوي دولت اتخاذ 
شود. وي افزود: در وهله او

ب�راي امري�كا برجامي وج�ود ن�دارد و تمام 
ش�د، مگر اينك�ه دوب�اره درخواس�ت کند، 
م�ا بپذيري�م و خطاهاي�ش را جب�ران کن�د.

رئيس جمهور به امريكا و برخي كشورهاي همسو 
با آن هش��دار داد كه ايران به هيچ عنوان تخطي 
از قطعنامه 2231 ش��وراي امنيت سازمان ملل 
متحد را نخواهد پذيرفت و حق مسلم ايران است 
كه در چارچوب اين قطعنامه، به زودي از تحريم 

تسليحاتي خارج شود. 
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر رياس��ت 
جمهوري، دكتر روحاني روز گذش��ته در جلسه 
هيئت دولت در عين حال گفت كه ايران حتي اگر 
سلاحي هم خريداري كند براي دفاع خواهد بود و 
بنزين بر آتش نيست بلكه آبي بر آتش است و با آن 
شعله ها را خاموش مي كنيم و نمي گذاريم تنشي 
ايجاد شود. رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه آنچه 
امروز امريكايي ها راجع به تحريم تسليحاتي بحث 
مي كنند، جزء لاينفك برجام اس��ت و با هر بيان 
و مكانيسمي كه اين تحريم تسليحاتي برگردد، 
پاسخ ايران همان جمله اي است كه در پاراگراف 
آخر جواب من به نامه سران پنج كشور اعلام شده 
است. دكتر روحاني تصريح كرد: آنها مي دانند اگر 
چنين خطايي مرتكب شوند چه عواقب وخيم و 

شكست تاريخي براي آنها خواهد بود. 
رئيس جمه��ور ب��ا اش��اره به ف��را رس��يدن 18 
ارديبهش��ت و آغاز تحريم هاي امريكا عليه ملت 
ايران اضافه كرد: دو سال پيش در همين ايام يعني 
در 18 ارديبهشت سال 97 برخلاف همه قوانين 
و مقررات بين المللي و با نق��ض قطعنامه 2231 
شوراي امنيت سازمان ملل، رئيس جمهور امريكا 
ترامپ در يك نطقي صريحاً از برجام خارج شد و 
اين خروجش را هم مكتوب كرد و مكتوب آن را 

هم در برابر دوربين خبرنگارها قرار داد. 
روحاني گفت: امريكا طي اين دو س��ال در هيچ 
راهي موفق نبود. ت��لاش كرد اروپا را به س��مت 
خود بكش��اند كه موف��ق نبود، تلاش ك��رد از نو 
بيايد و بگويد بايد يك توافق جديد نوش��ته شود 
كه موفق نب��ود و تلاش ك��رد در س��ازمان ملل 
جلس��ه اي با حضور خودِ ترامپ بگذارد كه موفق 
نبود و هر كاري رفت بكند، ناموفق بود. وي ادامه 
داد: ام��روز ما در يك مقطعي ق��رار گرفته ايم كه 
امريكا احس��اس مي كند در ماه هاي آينده ما به 
يك پيروزي بس��يار بزرگي طبق همين برجام و 

قطعنامه 2231 مي رسيم و آن اينكه كل تحريم 
تسليحاتي ايران برداشته مي ش��ود. اين تحريم 
تسليحاتي كه سال ها عليه ما درست كرده بودند 
به طور كامل كنار مي رود و ايران مي تواند سلاح 

لازم خود را بخرد و سلاح لازم را صادر كند. 
   امريكايي ها تازه از خواب بيدار شده اند

امريكايي ها ت��ازه يكي دو ماه اس��ت كه از خواب 
غفلت بيدار ش��ده و فهميده اند كه اشتباه بزرگي 
كرده اند از برجام خ��ارج ش��ده اند و چه خطاي 
بزرگي كرده اند كه برجام را به هم زده اند. الان نه 
راه پيش دارند و نه راه پس. اگر همين طور ادامه 
دهند تحريم تسليحاتي برداشته مي شود و همان 
اسرائيل، عربستان و همان تندروهاي امريكا كه 
ترامپ را وادار كرده بودند از برجام خارج ش��ود، 
همان ها به ترامپ خواهن��د گفت كه ما هر چهار 
تا اش��تباهی بزرگ كرديم و اگر هم بخواهند كار 
ديگري انجام دهند يعني بگويند ما مي خواهيم 
به برجام برگرديم بعد برويم از اسنپ بك استفاده 

كنيم، از برج��ام كه خارج ش��ده و ديگر برجامي 
وجود ندارد. 

   براي امريكا ديگر برجامي وجود ندارد
روحان��ي تأكيد كرد: براي امري��كا ديگر برجامي 
وجود ندارد و تمام شد مگر اينكه بيايد دومرتبه 
درخواست كند، همه ما بپذيريم، همه خطاهاي 
خود را جبران كند و تمام تحريم ها را كنار بگذارد 
كه حالا آن يك ش��رايط خاصي اس��ت، بنابراين 
آنچه امروز امريكايي ها راجع به تحريم تسليحاتي 
بحث مي كنند بايد بدانند اين جزء لاينفك برجام 
است و اگر تحريم تسليحاتي روزي بخواهد تحت 
هر عنوان با هر بيان و با هر مكانيس��مي برگردد، 
پاسخ ما هماني اس��ت كه من در نامه اي به سران 
در پاراگراف آخر نوشتم و سران خوب مي دانند كه 

جواب ما آن روز چه خواهد بود. 
رئيس جمه��ور اضافه كرد: م��ن در نامه اي كه به 
سران 1+4 و به پنج كشور نوش��تم، در پاراگراف 
نهايي تأكيد كردم كه اگر چنين ش��ود ما چنان 

خواهيم كرد و آنها مي دانند ك��ه اگر يك چنين 
خطايي مرتكب ش��وند، چه عواقب وخيمي براي 
آنها دارد و چه شكس��ت بزرگ تاريخي براي آنها 
خواهد بود و امروز مي خواهم از ملت بزرگ ايران 
تشكر كنم، مردم در آن دو سال و چهار ماهي كه ما 
تلاش مي كرديم، پشتيبان بودند و اگر پشتيبان 
نبودند، ما موفق نمي ش��ديم. اگر حضور مردم و 
تظاهرات م��ردم نبود، ما موفق نمي ش��ديم. من 
همان ايامي كه مذاكرات مي شد، سفر استاني زياد 
داشتم و يكي از مقامات گفته بود ما سفر استاني 
فلاني را نگاه مي كنيم و مي بينيم كه دولت با ملت 
هم نظر هستند و كل ملت پشتيبان دولت است. 
اگر مردم ب��ه صحنه نمي آمدند، م��ردم حمايت 
نمي كردند، بعد هم در مسئله برجام رهبري معظم 
انقلاب ما را هدايت نمي كردند و مجلس و شوراي 
نگهبان و شوراي عالي امنيت ملي كمك نمي كرد، 
ما به هدف نمي رس��يديم و هم��ه در يك مقطع 
حساس دست به دست هم داديم و توانستيم اين 

موفقيت را به دست بياوريم و هر موفقيتي كه به 
دست آورديم، در سايه كار و تلاش مردم بود. 

روحاني ادامه داد: در آن دو س��ال و چهار ماهي 
هم كه ما از برجام اس��تفاده كرديم باز اين مردم 
بودند كه به صحن��ه آمدند، از اعتب��ارات بانكي 
اس��تفاده كردند، كارآفرينان ب��ه صحنه آمدند و 
يك تحول بزرگ اقتصادي در كشور شروع شد و 
در اين دو سال اخير هم كه گذشت يعني از سال 
97 تا امروز، همه اين ه��م مردم بودند. يعني اين 
فشار ش��ديدي كه در اين دو سال بر ما وارد شده 
كه بي نظير در تاريخ ايران و شايد در تاريخ جهان 
باشد، مردم به رغم همه سختي ها و مشكلات و به 
رغم اينكه بر زندگي آنها سخت گذشت، خم به ابرو 
نياوردند. معلوم است كه بر مردم سخت گذشته 
اما هر روز كه لازم ب��وده به خيابان آمدند، هر روز 
لازم بود تظاهرات كردن��د، امروز هم باز اگر ما در 
مقابله با كرونا به طور نس��بي و قابل قبول موفق 
هس��تيم و مي توانيم خودمان را با همه كشورها 
حتي با كش��ورهاي پيش��رفته مقايس��ه كنيم و 
اينكه توانستيم موفقيت نسبي خوبي را به دست 

بياوريم، باز هم كار مردم است. 
   ايران تخطي از قطعنامه 2231 را نخواهد 

پذيرفت
روحاني اف��زود: در اينجا باز بر اي��ن نكته تأكيد 
مي كنم كه هم امريكا و هم برخي از كش��ورهاي 
ديگ��ر بدانند اي��ران به هي��چ عن��وان تخطي از 
قطعنامه 2231 را نخواه��د پذيرفت. ايران حق 
مسلمش است كه به زودي از تحريم تسليحاتي 
در چارچوب اين قطعنامه خارج ش��ود، البته ما 
چه سلاح بس��ازيم چه بخريم، براي دفاع خود و 
دفاع ملت هاست. سلاح ما بنزين بر آتش نيست. 
س��لاحي كه ما داري��م آب بر آتش اس��ت. با آن 
شعله ها را خاموش مي كنيم، نمي گذاريم جنگي 
شعله  ور يا تنشي ايجاد شود، بنابراين هم امريكا 
و هم ديگر كشورهايي كه فكر مي كنند توطئه اي 
پيش روي آنها امكانپذير است، كاملًا بدانند اين 
راه به روي آنها براي هميشه بسته است، البته راه 
عاقلانه اين است كه امريكا توبه كند، برگردد به 
برجام و عذرخواهي كند از مل��ت، غرامت بدهد 
و بيايد عمل كن��د، اين بهترين راهي اس��ت كه 
البته اي��ن جماعتي كه امروز حاكم هس��تند به 
چنين عقلي نخواهند رس��يد تا ببينيم در آينده 

چه خواهد شد.

هشدار رئيس جمهور به امريكا و برخي کشورها

ايران به هيچ عنوان تخطي از قطعنامه 2231 را نخواهد پذيرفت

دبي�ر ش�وراي نگهب�ان ب�ا اش�اره ب�ه ط�رح اخي�ر مجل�س 
دهم موس�وم ب�ه اص�لاح قان�ون انتخاب�ات گفت: ب�ه رئيس 
مجل�س گفت�م ک�ه باي�د اص�لاح قان�ون انتخاب�ات ناظ�ر بر 
سياس�ت هاي کل�ي انتخاب�ات باش�د، ام�ا متأس�فانه ط�رح 
اخي�ر هيچ نس�بتي ب�ا سياس�ت هاي کل�ي انتخابات ن�دارد. 
به گزارش ف��ارس، آيت الله احم��د جنتي دبير ش��وراي نگهبان 
در جلس��ه روز گذشته اين ش��ورا با اش��اره به ولادت امام حسن 
مجتبي)ع( گفت: اتف��اق مباركي كه به نام حرك��ت مومنانه در 
راس��تاي كمك مردم به يكديگر در اي��ن ايام كرونا آغاز ش��ده، 

اقدامي بس��يار خوب اس��ت كه بايد ادامه پيدا كند. وي افزود: با 
تلاش مسئولان و هوشياري و مراقبت هاي مردم بايد به كاهش و 
ريشه كني ويروس كرونا برسيم و ان شاءالله با عنايت خداي متعال، 
به زودي شر اين ويروس منحوس از سر مردم جهان، شيعيان عالم 

به وي  ژه مردم عزيز كشورمان كنده شود. 
آيت الله جنتي در ادامه نطق پيش از دس��تور خود به ماجراي طرح 
اخير مجلس دهم موسوم به اصلاح قانون انتخابات كه از سوي عده اي 
از نمايندگان طراحي شده اشاره كرد و گفت: در حالي كه ما مدت ها 
و پيش از برگزاري انتخابات اخير، درباره اصلاح قانون انتخابات فرياد 

زدي��م و مطالبه كردي��م، اما مجلس 
محترم هيچ توجهي به اين امر نكرد 
و حالا و در روز ه��اي پاياني خود تازه 
به فكر اصلاح قانون انتخابات آن هم با 

اين كيفيت افتاده است. 
وي تأكيد كرد: بن��ده حتي پيش از 
انتخابات در مذاكره اي كه با رئيس 
محترم مجلس داش��تم به ايش��ان گفتم كه بايد اص��لاح قانون 
انتخابات ناظر بر سياس��ت هاي كلي انتخابات باشد، اما متأسفانه 

طرح اخير نه تنها هيچ نسبتي با سياست هاي كلي انتخابات ندارد 
بلكه با هدف بي خاصيت كردن احراز صلاحيت داوطلبان طراحي و 
تصويب شده است. آيت الله جنتي با تأكيد بر اينكه شوراي نگهبان 
اصلاح قانون انتخابات ناظر بر سياست هاي كلي انتخابات را امري 
ضروري و واجب مي داند كه بايد با كار دقيق و كارشناسي به دور از 
هيجانات انجام شود، خاطرنشان كرد: اميدواريم مجلس يازدهم 
با هماهنگي متوليان امر انتخابات همچون وزارت كشور و شوراي 
نگهبان كه تجربه ارزشمندي در اين حوزه دارند، در فضايي معقول 

اقدام به اصلاح قانون انتخابات كند.

انتقاد دبير شوراي نگهبان از طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس

طرحاخيرنمایندگان،احرازصلاحيتداوطلبانرابيخاصيتمیکند

   شورای  نگهبان

به گفت�ه فرمانده ني�روي درياي�ي ارتش جمهوري اس�لامي 
ايران کاره�اي مطالعاتی، طراحي هاي اولي�ه و طراحي دقيق 
زيردرياي�ي »بعث�ت« به پايان رس�يده اس�ت و کار س�اخت 
اولي�ن فرون�د از آن در س�ال ج�اري ش�روع خواه�د ش�د. 
به گزارش تس��نيم، با به كارگيري زيردريايي ه��ا در عمليات هاي 
نظامي، فص��ل جديدي در تاري��خ نبردهاي درياي��ي رقم خورد. 
زيردريايي، مهم ترين عيب كش��تي ها را ندارد كه آن هم به دليل 
توانايي غوطه ور شدن زير آب و مخفي ماندن از ديد چشم ها و برد 

مؤثر سلاح هاي معمولي است. 
طي بيش از 100سال گذشته، توسعه زيردريايي ها براي مقاصد 
نظامي ادامه يافته است و با پيشرفت فناوري در زمينه مهندسي 
مكانيك دريا و بعداً افزوده شدن سامانه هاي ديجيتال و موشك ها، 

كارايي اين وسيله جنگي افزايش چشمگيري يافت. 
نقش تعيين كننده زيردريايي ها در نبردهاي دريايي گذشته و 
قابليت هاي بالاي آن در مخفي ماندن از ديد دشمن و تركيب با 
تسليحات پيشرفته، امروزه آن را تبديل به يك سلاح استراتژيك 
كرده است كه حتي در اختيار داشتن تعداد اندكي از آن  در زمان 
صلح، نقش بازدارندگي مؤثر و در زمان جنگ، برتري هاي رزمي 

مؤثري به  دنبال داشته باشد. 
    بومي سازي ، گام اول

تصميم براي س��اخت زيردريايي در ايران، به اوايل دوران جنگ 
تحميلي رژيم بعث عراق عليه ايران بازمي گردد. طرحي توس��ط 
ش��هيد چمران براي اين منظور در دس��ت اقدام قرار گرفت اما با 
وجود تلاش هاي جهادي به علت پيچيدگي هاي متعدد س��اخت 
زيردريايي ها به ثمره نهايي نرسيد. پس از پايان جنگ سه فروند 
زيردريايي رده كيلو )Kilo( از روس��يه خريداري شد كه در دهه 
1990 به ايران تحويل داده ش��دند. زيردريايي ه��اي كيلو جزو 
كم س��روصداترين نمونه هاي دنيا هس��تند. با فرارس��يدن زمان 
تعميرات نيمه اساس��ي آنها، متخصصان ني��روي دريايي ارتش 
دست به كار ش��دند و اولين فروند از اين زيردريايي ها با نام طارق 
را به صورت كاملًا بومي و به كمك صنايع مختلف وزارت دفاع در 

ايران تعمير كردند. 
قطعات و تجهيزات بسياري نيز براي اين زيردريايي به صورت بومي 

ساخته شد، مثال بارز آنها س��اخت باتري هاي مختلف موجود در 
اين زيردريايي است كه نقشي اساسي را در مدت زمان دريانوردي 
آن زير آب دارد ضمن اينكه اهميت هاي فني بالايي از نظر قابليت 

اطمينان و ايمني براي آن مطرح است. 
از نظر تسليحاتي نيز بهبودهايي در زيردريايي هاي رده طارق ايران 
ايجاد شد كه مهم ترين آن توانايي شليك موشك كروز ضدكشتي 
از زير آب است اما ش��رايط محيطي خليج فارس با عمق چند ده 
متر، تنگه هرمز و آب هاي س��احلي ايران، نيازمند زيردريايي با 
طراحي خاص خود بود. نهنگ اولي��ن طرحي بود كه در داخل با 
مشاركت وزارت دفاع و دانشگاه ها به ثمر رسيد و به عنوان گام اول، 

به صورت تحقيقاتي وارد خدمت در نداجا شد. 
   از »غدير« تا »بعثت«

با تجربيات كسب شده از نهنگ، زيردريايي غدير بر اساس يك طرح 
خارجي در خط توليد قرار گرفته و تع��داد زيادي از آن به خدمت 
ارتش درآمد. در سال هاي مختلف، نمونه هاي جديدتر غدير به مرور 
به تجهيزات پيشرفته تر مجهز شدند به طوري كه اين زيردريايي 
امروزه مجهز به سامانه هاي شناسايي پيشرفته است و توان شليك 

موشك هاي كروز ضدكشتي را نيز دارد. 
اين زيردريايي 29مت��ري كه وزن جابه جايي آن 115 تن اس��ت 
قابليت قرارگيري در بستر دريا را دارد و در اين وضعيت سامانه هاي 
راداري توانايي ردگيري آن را ندارند. دو محفظه اژدر برد بلند با قطر 
533 ميلي متر كه قابليت شليك موشك كروز ضدكشتي نيز از آنها 

وجود دارد جلوي زيردريايي غدير تعبيه شده است. 
در ادامه، متخصصان كش��ورمان براي رفع نيازهاي بالاتر از دفاع 
س��احلي، طراحي زيردرياي��ي بومي »فات��ح« را در دس��تور كار 
قرار دادند. زيرس��طحي 527تني فاتح به عن��وان يك زيردريايي 
نيمه سنگين تلقي مي ش��ود و تناژ آن در زيرسطح 593 تن است. 
اين زيردريايي از نظر مشخصات عملياتي بسيار برتر از غدير بوده 
و توانايي حرك��ت در عمق 200 مت��ر را به  صورت ع��ادي دارد و 
بيشينه عمق قابل دستيابي براي آن نيز 250 متر است. فاتح توان 

دريانوردي به مدت 35 روز را دارد. 
فاتح كه طول 43/5 متر و عرض 4/5 متر دارد از چهار مقر پرتاب 
اژدرهاي 533ميلي متري برخوردار اس��ت و توانايي حمل هشت 

مين دريايي را نيز دارد. زيردريايي فاتح هرچند تنها 23 درصد وزن 
روي آب زيردريايي هاي رده كيلو را دارد اما در عمده مش��خصات 
عملكردي به 75 درصد تا بيش از 80 درصد از توانايي زيردريايي 
مطرح كيلو دست يافته است. گام بعدي نيز دستيابي به زيردريايي 
س��نگين با تعريف نداجا با قابليت حمل تس��ليحات بيشتر و برد 
عملياتي بالاتر در درياهاي دورتر بود. پروژه زيردريايي بعثت براي 
رفع اين نياز تعريف ش��د. در سال هاي گذش��ته از بعثت به عنوان 
زيردريايي هزارو200تني ياد مي شد كه از اين لحاظ، يك پله بالاتر 
از فاتح قرار مي گرفت اما در سال گذشته اعلام شد قرار است بعثت 

زيردريايي ای با تناژ جابه جايي بيش از 3هزار تن باشد. 
بعثت به واسطه تناژ و قاعدتاً ابعاد بزرگ تر، توان حمل تعداد و حجم 
تسليحات بيشتر و متنوع تر را نسبت به زيردريايي هاي كيلو خواهد 
داش��ت، ضمن اينكه پيشرفت هاي صنايع كش��ورمان در ساخت 
زيرسامانه پيشرفته و با حجم كمتر و قابليت اطمينان بيشتر نيز 
به كمك زيردريايي بعثت در افزايش هرچه بيشتر توانمندي هاي 
شناسايي، رزمي، برد و طول مدت عمليات و بقاپذيري در ميدان 
رزم خواهد آمد. قطعاً تجربه 30ساله استفاده عملياتي در آب هاي 
دور و نزديك و البته تعميرات سنگين زيردريايي هاي كيلو در رده 
نيمه اساسي در داخل كشور به كمك متخصصان ايراني در طراحي 

بعثت آمده است. 
به گفته فرمانده نيروي دريايي ارتش، كارهاي مطالعات، طراحي هاي 
اوليه و طراحي دقيق زيردريايي بعثت به پايان رسيده است و كار 
س��اخت اولين فروند از آن در سال 1399 ش��روع خواهد شد. از 
ديگر نكات مهمي كه امير دريادار خان��زادي در مورد ويژگي هاي 
زيردريايي بعثت اعلام كرده استفاده از موتورهاي الكتريكي بدون 
جاروبك يا براشلس و به كارگيري پرتابگرهاي عمودي موشك در 
اين زيردريايي است. دستيابي متخصصان كشورمان به اين فناوري 
نيز به صورت بومي صورت گرفته و سبب كاهش بيش از پيش سطح 
سروصداي توليدي از موتور زيردريايي كه از عوامل كشف آن توسط 

سامانه هاي شناسايي دشمن است، مي شود. 
پيشرفت مهم ديگري در زمينه رانش زيردريايي ها در كشور حاصل 
شده است و آن هم ساخت س��امانه رانش مستقل از هواست. اين 
رانش نوع خاصي از س��وخت را حمل مي كند ك��ه با تركيب چند 

ماده شيميايي انرژي توليد و با اس��تفاده از آن با توليد برق، باتري 
زيردريايي را ش��ارژ مي كند، البته اين سامانه نيز محدوديت هاي 
خاص خود را دارد و م��دت زمان زير آب مان��دن زيردريايي را در 
حدود دو تا س��ه برابر نس��بت به زيردريايي هاي ديزل الكتريك 

افزايش مي دهد. 
  رسيدن به توانمندي شليک موشک هاي کروز

نسل اول اين س��امانه كه به صورت بومي و پس از سال ها تلاش و 
آزمايش هاي سختگيرانه در كشور ساخته شده است، در زيردريايي 
فاتح4 ب��ه كار گرفت��ه خواهد ش��د. لازم به ذكر اس��ت هم اكنون 
زيردريايي هاي فاتح2 و فاتح3 در فرايند ساخت خود، در مراحل 
تجهيز هستند. بر اس��اس تناژ، طول و عرض بدنه زيردريايي هاي 
خارجي ه��م رده با بعثت، مي توان بر اس��اس تن��اژ فرضي 3هزار 
تا 3هزارو200 تن ب��راي جديدتري��ن زيردرياي��ي ايراني، طول 
74/5 تا 75/8 متر و عرض بدنه 8/1 ت��ا 8/3 متر را تخمين زد. در 
زيردريايي هاي مشابه وزني بعثت كه از فناوري هاي پيشرفته در 
زيرسامانه هاي آنها بهره گرفته شده تعداد خدمه مورد نياز به 35 تا 

45 نفر كاهش يافته است. 
در حوزه تسليحات نيز با توجه به زيردريايي هاي خارجي هم رده 
با بعثت، احتمالاً شش محفظه اژدر جلوي بعثت تعبيه خواهد شد 
كه اژدرهاي برد بلند والفجر و موشك هاي كروز ضدكشتي فعلي 
ايراني كه تا برد 300 كيلومتر معرفي شده اند قابليت شليك از اين 

محفظه ها را خواهند داشت. 
همان طور كه توس��ط فرمانده نيروي دريايي ارتش تصريح شده 
است، بعثت همچون زيردريايي هاي تهاجمي پيشرفته خارجي، به 
سيلوهاي پرتاب عمودي موشك مجهز مي شود. سيلوهاي عمودي 
سبب اشغال فضاي كمتري در زيردريايي مي شود و با توجه به آماده 
شليك بودن موشك ها در آن، نياز به خدمه براي جابه جايي سلاح 
به محفظه پرتاب را آن طور كه در محفظه هاي جلويي وجود دارد، 
نخواهد داشت. تركيب ويژگي هاي تسليحاتي قابل كسب در تناژ 
بالاي 3هزار تن با سطح بالاي پنهانكاري ذاتي زيردريايي ها و البته 
برد بالا و ماندگاري زياد زير آب سبب مي ش��ود تا نيروي دريايي 
ارتش به قابلي��ت وارد كردن ضربه ه��اي كاري و ناگهاني به عمق 

راهبردي دشمنان كشور دست پيدا كند.
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